



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

## سلسلة التمكين

### جلسة الإحاطة السادسة: الشباب في مفاوضات المناخ

31 أيار/مايو 2023

#### مشروع المذكرة التوضيحية

#### السياق والأساس المنطقي

يشكل تغير المناخ أحد أكبر التهديدات للازدهار والتنمية العالميين. بسبب انبعاثات غازات الدفيئة الناجمة عن النشاط البشري، فإن العالم يسير في مسار الاحترار الذي سيجعله يتغير بشكل لا عودة فيه.

وتعتبر اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ، المتفق عليها في العام 1992، هي المعاهدة الدولية الرئيسية لمكافحة تغير المناخ. كما يشكل اتفاق باريس، الذي اعتمده جميع الأطراف في اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ في كانون الأول/ديسمبر 2015، هو أول اتفاق مناخي عالمي وملزم قانوناً على الإطلاق. إن أعلى هيئة لصنع القرار في اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ هي مؤتمر الأطراف الذي يعقد سنوياً. ويمكن لجميع الأطراف في الاتفاقية أن تشارك، ويمثلها في أغلب الأحيان مسؤولون حكوميون. ويتمتع ممثلو قطاع الأعمال، والمنظمات الدولية، والمجموعات المهتمة بمركز المراقب.

وكان الشباب في طليعة مكافحة المناخ في السنوات الأخيرة. اكتسبت حركات الشباب المناخية، مثل حركة "أيام الجمعة من أجل المستقبل"، زخماً وتزايد في الوقت نفسه طلب الشباب لإضفاء الطابع الرسمي على مشاركتهم في مؤتمرات الأطراف. وفي العام 2009، اعترفت اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ بالـ YOUNGO كدائرتها الانتخابية للشباب. ومع ذلك، لا تضم جميع الوفود الوطنية في مؤتمرات الأطراف ممثلين للشباب أو تتيح لهم الفرصة لأداء أكثر من دور مراقب. وترد حاجة إلى حيز أكبر وأقوى للمفاوضين الشباب في كل وفد وفي كل مؤتمر للأطراف. وحيثما يتم إشراك الشباب في الوفود الوطنية، يجب منحهم إمكانية التأثير على القرارات.

ويروج الاتحاد البرلماني الدولي لمشاركة البرلمانات في العمل المناخي لأكثر من عقد. تحدد استراتيجية الاتحاد البرلماني الدولي للفترة 2022-2026 تغير المناخ كأحد أهداف السياسة الأربعة للمنظمة. اعتمد الاتحاد



البرلماني الدولي خطة عمل برلمانية بشأن تغير المناخ في العام 2016، تدعو البرلمانات إلى وضع استجابات تشريعية لتغير المناخ تتوافق مع الأهداف المناخية الوطنية واتفاق باريس. وفي العام 2023، أطلق الاتحاد البرلماني الدولي حملة جديدة بعنوان البرلمانات من أجل الكوكب لحشد البرلمانات والبرلمانيين للعمل على حالة الطوارئ المناخية. تشجع الحملة البرلمانات على تقليص بصمتها الكربونية وتساعدتها على تكثيف الإجراءات لتنفيذ اتفاق باريس.

وفي حزيران/يونيو 2022، اجتمع المئات من البرلمانيين الشباب في شرم الشيخ، جمهورية مصر العربية، لحضور المؤتمر العالمي الثامن للبرلمانيين الشباب ودعوا إلى: "دمج احتياجات ومصالح النساء والشباب في السياسة والعمل المناخي من خلال إشراك النساء والشباب في تخطيط استراتيجيات تغير المناخ وتنفيذها، ورصدها، وتقييمها."

ومتابعة لهذه الدعوة وحشد البرلمانيين الشباب بشأن الحلول من منظور صنع السياسات، ينظم الاتحاد البرلماني الدولي جلسة الإحاطة الافتراضية السادسة من سلسلة تمكين البرلمانيين الشباب بشأن **المفاوضات المناخية**.

## الأهداف

تتمثل أهداف جلسة الإحاطة الافتراضية بشأن الشباب في مفاوضات المناخ في ما يلي:

- إعلام البرلمانيين الشباب بحالة مشاركة الشباب في مفاوضات المناخ.
- مناقشة كيف يمكن للبرلمانيين الشباب الدعوة إلى مزيد من مشاركة الشباب في صنع السياسات المناخية على المستوى الوطني والمزيد من مشاركة الشباب في مفاوضات المناخ على المستوى الدولي.
- مشاركة الممارسات الجيدة حول كيفية قيام البرلمانيين الشباب بتقريب حركات المناخ الشبابية من البرلمان والحكومة.

**المنهجية:** سيقدم الخبراء في مفاوضات المناخ إحاطة للبرلمانيين الشباب بشأن هذا الموضوع. وستعقب جلسة الإحاطة نقاشاً بين البرلمانيين الشباب لتبادل الممارسات الجيدة من بلدانهم بشأن الشباب في مفاوضات المناخ. وستتوفر الترجمة الفورية في اللغات الإنجليزية، والفرنسية، والعربية، والإسبانية.



## التاريخ والمكان الافتراضي والوقت

ستعقد جلسة الإحاطة افتراضياً على منصة زووم Zoom، في 31 أيار/مايو 2023، من الساعة 13:00 ولغاية الساعة 15:00 بتوقيت وسط أوروبا الصيفي (بتوقيت جنيف).

## الرابط الإلكتروني للتسجيل:

<https://us06web.zoom.us/meeting/register/tZUqdOihqTwuHNHfDtsfWnBPNaMU.NCUfd3Sa>





Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# The Empowerment Series

## Sixth briefing: *Youth in climate negotiations*

31 May 2023

Draft concept note

### Context and rationale

Climate change is one of the greatest threats to global prosperity and development. Due to emissions of greenhouse gases caused by human activity, the world is on a warming trajectory that will leave it irrevocably changed.

The United Nations Framework Convention on Climate Change ([UNFCCC](#)), agreed in 1992, is the main international treaty on fighting climate change. The [Paris Agreement](#), adopted by all UNFCCC Parties in December 2015, is the first-ever universal, legally binding global climate agreement. The UNFCCC's top decision-making body is the annual Conference of the Parties (COP). All Parties to the Convention can take part, most often represented by government officials. Representatives of business, international organizations and interest groups have observer status.

Young people have been at the forefront of the climate fight in recent years. Youth climate movements, such as Fridays for Future, have gained momentum and simultaneously the demand by young people to formalize their participation at COPs has grown. In 2009, UNFCCC recognized YOUNGO as its official youth constituency. However, not all national delegations at COPs include youth representatives or provide them with the opportunity to play more than an observer role. There is a need for more and stronger spaces for youth negotiators in every delegation and at every COP. Where young people are included in national delegations, they must be granted the possibility to have an influence over decisions.

The IPU has promoted the involvement of parliaments in climate action for more than a decade. The IPU Strategy for 2022-2026 designates Climate Change as one of the four policy goals of the Organization. The IPU adopted a [Parliamentary Action Plan on Climate Change](#) in 2016 which calls upon parliaments to establish legislative responses to climate change that are consistent with national climate goals and the Paris Agreement. In 2023, the IPU launched a new campaign called [Parliaments for the Planet](#) to mobilize parliaments and parliamentarians to act on the climate emergency. The campaign encourages parliaments to reduce their carbon footprint and helps them step up action to implement the Paris Agreement.

In June 2022, hundreds of young MPs gathered in Sharm el-Sheikh, Egypt, for the Eighth Global Conference of Young Parliamentarians and called for: "Integrating the needs and interests of women and youth into climate policy and action by involving women and youth in the planning, implementation, monitoring and evaluation of climate change strategies".

Following up on this call and to mobilize young MPs on solutions from a policy-making perspective, the IPU is organizing the sixth online briefing of its Empowerment Series for young parliamentarians on ***Youth in climate negotiations***.

### Objectives

The aims of the online briefing on *Youth in climate negotiations* are to:

- Inform young parliamentarians about the state of youth engagement in climate negotiations.
- Discuss how young MPs can advocate for more youth participation in climate policymaking nationally and for more youth participation in climate negotiations internationally.
- Share good practices on how young MPs can bring youth climate movements closer to parliament and government.

**Methodology:** Experts on climate negotiations will brief young parliamentarians on the subject matter. The briefing will be followed by a discussion among young MPs to share good practices from their respective countries on youth in climate negotiations. Simultaneous interpretation will be available in English, French, Arabic and Spanish.

**Date, virtual venue and time:** The online briefing will take place on Zoom, on 31 May 2023, from 13:00 to 15:00 CEST (Geneva time).

### Registration link:

<https://us06web.zoom.us/meeting/register/tZUqdOihqTwuHNHfDtsfWnBPNaMUNCUfd3Sa>